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Dissertation Abstract 

         

          Two field trials were conducted at El-Serw Agricultural Research Station, Damietta 

Governorate during the two summer rowing seasons of 2006 and 2007. Split split Plot design 

with four replications was conducted to study the effect of using organic matter as compost 

treatments (the main plots) (Without organic matter and organic matter 20m3/fed of mature 

compost), the various N2-biofertilizers (control without inoculation, cyanobacteria, 

Azospirillum, Bacillus inoculations and Mix from privies inoculations) (the sub plots) and 

mineral nitrogen fertilizer levels (the sub subplots) (20, 40 and 60 kg N/fed) on rice growth, 

nutrients uptake and grain  quantity and quality. The results showed that rice growth 

parameters, yield and yield components and nutrients contents increasing with use of nitrogen 

fertilizer rates up to 60 kg N / fed, while decreasing values of nitrogen use efficiency for rice 

crop and amylose content for grains. As well as the results showed that blue-green algae, a 

mixture of bio-fertilizers, Azospirillum, and Bacillus inoculations, respectively gave the highest 

values of the previous parameters except the NUE and amylose content for grains, where the 

order of values was upward with the order of the previous inoculations. Also, the results 

showed that the use of organic matter as a compost gave the highest values of the previous 

parameters and lowest values of NUE for rice crop and amylose content for grains. Organic 

matter + Blue green algae inoculation + 60 kg N.fed-1 gave the highest values of the previous 

parameters except the NUE and amylose content for grains. Also, applying organic matter + 

BGA or mix or Azospirillum inoculation could produce economic rice grain yield when it 

combined with third dose of the recommend mineral nitrogen (20 kg-N.fed-1), and in the same 

time, this treatment gave high nitrogen use efficiency, and thus save on mineral nitrogen 

fertilization, which may lose when applying the full recommended dose, and conserve 

environment by reducing pollution hazards. 

 



 
 يستخهصاخ انرسائم انًكتثح انًركسيح

 انرقى انعاو: قسى: عهوو الأراضى انكهيح: انسراعح

 انتاريخ:  دكتوراه انفسفحانذرجح انعهًيح:  اسى انطانة: إتراهيى سعيذ يحًذ يسعذ

 ترشيذ انتسًيذ وأثره عهى يحصول وجودج حثوب الأرز.عنواٌ انرسانح: 
 انًستخهص

        

يحبفظخ ديُبط خلال انًىعًٍُ انزضساعٍُُ   -شَذ رجشثزبٌ حقهُزبٌ ثًحطخ انجحىس انضساعُخ ثبنغشوأج           

اعززخذاو  أصزش  أعزخذو رصًُى انقطع انًُشقخ يشرٍُ يع أسثع يكشساد نذساعزخ   .6002 - 6002انصُفٍُ نعبيً 

فزذاٌ يزٍ انزغزًُذ    عهزً ان  3و 60يعبيلاد انزغزًُذ انعوزىي طقطزع سيُغزُخ نثزذوٌ رغزًُذ عوزىي و ثبعززخذاو         

ويعزززبيلاد يخزهفزززخ يزززٍ انزغزززًُذ انحُزززىي انُُزشوجُُزززً ن حبنزززت خوزززشا  يضس زززخ     ¸ انعوزززىي طكًجىعزززذ 

أصوعززجُشَهى  ثبعززُهظ ويخهززىط يززٍ انًخصززجبد انغززبثقخ  طقطززع رحززذ سيُغززُخ و يعززذ د َُزززشوجٍُ يخزهفززخ        

انعُبصزش نُجزبد ازسص   طجى َُزشوجٍُ /فذاٌ طقطع رحذ رحذ سيُغُخ ورنك عهً ًَزى وايزصزب     60,00,20

أوضززحذ انُزززبي  أٌ  ززُى طززم يززٍ  يززذنى د انًُززى نُجززبد ازسص وطزززنك انًحصززىل   وعهززً جززىدح حجززىة ازسص.

رضَذ يع اعزخذاو  ويحزىي حجىة ازسص يٍ انجشورٍُ ويكىَبره وطزنك يحزىي َجبد ازسص يٍ انعُبصش انغزايُخ

فززذاٌ  ثًُُززب رززُقف  ززُى فبعهُززخ اعزززخذاو انُُزززشوجٍُ   طجززى َُزززشوجٍُ / 20يعززذ د انزغززًُذ انُُزشوجُُززً حزززً  

. طزنك أوضحذ انُزبي  أٌ انطحبنت انخوشا  انًضس خ صى وطزنك يحزىي انحجىة يٍ ازيُهىص نًحصىل ازسص

يخهزىط ازعزًذح انحُىَزخ صزى نقزبو ازصوعزجُشَهى صزى انجبعززُهىط عهزً انززىانً أعطزذ أعهزً انقزُى يزٍ انًززذنى د              

حُزش أٌ رشرُزت انقزُى    ويحزىي انحجىة يٍ ازيُهىص ُخ اعزخذاو انُُزشوجٍُ نًحصىل ازسص انغبثقخ يبعذا فبعه

طبٌ رصزبعذَب يزع رشرُزت انهقبحزبد انغزبثقخ. أَوزب أوضزحذ انُززبي  أٌ اعززخذاو انزغزًُذ انعوزىي فزً صزىسح              

نك أ زم  زُى   وطزز  طىيجىعذ أعطً أعهً  ُى انًزذنى د انغزبثقخ وأ زم  زُى اعززخذاو انُُززشوجٍُ نًحصزىل ازسص       

. طًززب أوضززحذ انُزززبي  أَززه ثبعزززخذاو انزغززًُذ انعوززىٌ يززع انطحبنززت انخوززشا  يحززىي انحجززىة يززٍ ازيُهززىص 

أعهززً  ززُى انًززذنى د انغززبثقخ وأ ززم  ززُى اعزززخذاو انُُزززشوجٍُ      ذطجززى َُزشوجٍُ/فززذاٌ  أعطزز  20انًضس ززخ يززع  

ُززبي  أَوزب أَزه ثبعززخذاو انزغززًُذ     . أوضزحذ ان وطززنك أ زم  زُى يحززىي انحجزىة يزٍ ازيُهزىص        نًحصزىل ازسص 

انعوىٌ يع انزغًُذ انحُىٌ ثبنطحبنت انخوشا  انًضس خ أو ازصوعجُشَهى أو يخهىط انهقبحبد يزع صهزش يعزذل    

طجززى َُزززشوجٍُ /فززذاٌ  أعطززذ يحصززىل ك زصززبدي و طفززب ح    60انزغززًُذ انُُزشوجُُززً انًعززذٍَ انًىصززً ثززه ن 

ا فٍ انزغًُذ انُُزشوجًُُ انًعذٍَ انزٌ  ذ َفقذ عُذ اعززخذاو انًعزذ د   اعزخذاو نهُُزشوجٍُ عبنُخ وثبنزبنٍ رىفُش

  انًىصً ثهب طبيهخ وثبنزبنٍ انًحبفظخ عهً انجُئخ عٍ  شَق انحذ يٍ يخب ش انزهىس.
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